بِسْمِ اللهِ الرَّحْمنِ الرَّحِيمِ

Sudan University of Science and Technology

College of Graduate Studies

Prevalence and Risk Factors of Ovine Hydatidosis in

Elgeniena, West Darfur State, Sudan

الانتشار وعوامل الخطر لمرض الأكياس العدارية في الضأن في مدينة الانتشار وعوامل الخطر لمرض الأكياس الجنينة-ولاية غرب دارفور - السودان

A thesis Submitted to the College of Graduate Studies in

Partial Fulfillment of the Requirements for the Degree of

Master in Preventive

Veterinary Medicine (MPVM)

By

Madiha Adam Mahmood Adam

B.V.S. (2010), College of Veterinary Science,

University of Nyala

Supervisor: Professor/ Mukhtar Taha Abu-Samra

2014/2015

الآية

بِسْمِ اللهِ الرَّحْمنِ الرَّحِيمِ

(وَلَوْلَا فَضْلُ اللَّهِ عَلَيْكَ وَرَحْمَتُهُ لَهَمَّتْ طَائِفَةٌ مِنْهُمْ أَنْ يُضِلُّوكَ وَمَا يُضَّرُونَكَ مِنْ شَيْءٍ وَأَنْزَلَ اللَّهُ عَلَيْكَ الْحِثْمَة وَعَلَّمَكَ مَا لَمْ تَكُنْ تَعْلَمُ وَكَانَ فَضْلُ عَلَيْكَ الْحِثْمَة وَعَلَّمَكَ مَا لَمْ تَكُنْ تَعْلَمُ وَكَانَ فَضْلُ اللهِ عَلَيْكَ عَظِيماً)

النساء 113

Dedication

- To my mother
- To my brothers and sisters
- To my husband (Jamal Ibrahim)

Acknowledgements

I thank Allah who gave me the aptitude and patience to conduct and finish this work.

With a great touch of pleasure and gratitude, I would like to express my thanks to my Supervisor: Professor/ Mukhtar Taha Abu-Samra, for his interest in this work, advice, guidance and constructive criticism in reviewing the dissertation.

My thanks are extend to the laboratory staff of the Ministry of Agriculture and Animal Resources and Slaughterhouse Staff and Butchers of Aljamarek and ALriad slaughterhouse for assistance during collection of samples.

My appreciation is extended to all people who helped me during this study.

List of contents

Page No.	Contents
iii	Dedication
iv	Acknowledgement
v-vi	List of contents
vii	List of tables
viii	List of figures
ix-xi	Abstract
xii-xiii	ملخص البحث
1-8	Introduction
1-3	Background
3-4	History
4-8	Life cycle
8	Disease description
9	Justification
10	Objectives
11-37	Chapter One (Literature review)
11	1.1 Classification
11-12	1.2 Etiology
12	1.3 Morphology of cyst
13-16	1.4 Diagnosis
16-17	1.5 Treatment
18-19	1.6 Control
19-20	1.7 Geographic distribution
20-22	1.8 Zoonotic importance and risk factors
22-23	1.9 Economic importance
23-37	1.10 Epidemiology
38-43	Chapter Two (Materials and Methods)
38	2.1 Study area
39	2.2 Study design

List of Contents – Continued

Page No.	Contents
40	2.3 Sample size
41	2.4 Ante-mortem examination
41	2.5 Post-mortem examination
42-43	2.6 Laboratory examination
42	2.6.1 Examination of cysts
43	2.6.2 Size measurement
43	2.7 Statistical analysis
44-63	Chapter Three (Results)
44	3.1 Name of abattoir
45	3.2 Age of animals
46	3.3 Sex of animals
47	3.4 Breed
48	3.5 Body condition
50	3.6 Source of animals
51	3.7 Concurrent diseases
52	3.8 Location of cysts
52	3.9 Size of cysts
53	3.10 Fertility of cysts
64-70	Chapter Four (Discussion)
71	Conclusions
72	Recommendations
73-87	References

List of Tables

Page	Table	Contents
No.	No.	
39	2.1	Number of animals in western Darfur state.
44	3.1.1	Distribution of hydatidosis infection among 192 sheep examined in El-geniena abattoir.
54	3.1.2	Summary of frequency tables for potential risk factors of hydatidosis in 192 sheep examined at El-geniena slaughterhouse
58	3.1.3	Summary of cross tabulation for potential risk factors of hydatidosis in 192 sheep examined at El-geniena slaughterhouse
60	3.1.4	Summary of univariate analysis for potential risk factors of hydatidosis in 192 sheep examined at El-geniena slaughterhouse using the Chi- square test
62-63	3.1.5	Multivariate analysis of hydatidosis and potential risk factors in 192 sheep examined at Aljamrek and Alriad slaughterhouse

List of Figures

Page	Figure	Description of Figure
No.	No.	
9	1	Life cycle of <i>Echinococcus granulosus</i>
12	2	Hydatid cysts in lung (A) and liver (B)
20	3	Global distribution of E . $granulosus$ (black) and E .
		multilocularis (x)
46	4	Proportion of ovine Hydatidosis by age recorded
		Aljamarek and Alriad abattoir. Elgeniena
48	5	Proportion of ovine Hydatidosis by breed recorded at
		Aljamarek and Alriad abattoir. Elgeniena
49	6	Proportion of ovine Hydatidosis by body condition
		recorded at Aljamarek and Alriad abattoir. Elgeniena.
51	7	Proportion of ovine Hydatidosis by Source of animal
		recorded at Aljamarek and Alriad abattoir. Elgeniena.

ABSTRACT

An abattoir survey was conducted on 192 sheep slaughtered at Al-Jamarek abattoir and Alriad abattoir, West Darfur State, Sudan, during the period September to December 2014. The objective of the survey was to estimate the prevalence of hydatid cysts in sheep and to investigate the risk factors associated with the disease. Routine meat inspection procedures were employed to detect the presence of hydatid cysts in visceral organs (liver, lung, heart and peritoneum).

The sheep selected for this study originated from six localities: Elgeniena, Kerenik, Serba, Jabal Moon, Baida, and Foro Baranga. The overall prevalence was 8.9%. The prevalence of hydatid cysts infection according to abattoir was 10% in Alriad abattoir and 7.6% in Aljamarek abattoir. The prevalence of hydatid cysts infection according to age of sheep was 4.25% in young animals and 12.1% in old animals. Regarding distribution by sex, the prevalence of hydatid cysts was 8.7% in male and 9.3% in female sheep. Regarding distribution by breed, the prevalence of hydatidosis was 12.5% in Hamary breed and 8.1 in Sahrawi breed. Regarding distribution by body condition, the prevalence of hydatidosis was 10.4% in sheep with good body condition and

2.6% in sheep with poor body condition. The distribution of the hydatid cysts according to the area (source) of sheep was (15%) in Elgeniena, (13.5%) in Foro Baranga, (9.3%) in Baida, (8.5%) in Kereinik, (2.8%) in Serba and (0.0%) in Jabal Moon. Regarding distribution by presence of concurrent abnormality, the prevalence of hydatidosis was 33.3% in anemic sheep, 11.8% in sheep visceral hemorrhages and 8.1% in animals that had no concurrent abnormality.

The results showed that age is significantly associated with hydatidosis (p- value =0.02).

The current study showed that the liver was the most infected organ (14 cysts), while two cysts were found in both liver and lungs, and one cyst was found in the lung. No cyst was found in the thigh, heart or peritoneum. Microscopic examination of the 17 cysts (found in 17 affected animals) revealed that, 9 cysts were sterile, 5 cysts were fertile and 3 cysts were calcified.

ملخص البحث

أجرى البحث على 192 حيوان مذبوحاً في مسلخي الرياض والجمارك بمدينة الجنينة, ولاية غرب دارفور، السودان. خلال الفترة من سبتمبر إلى ديسمبر 2014، وكان الهدف من الدراسة هو تقدير معدل انتشار مرض الأكياس العدارية في الضأن والتحقق من عوامل الخطر المرتبطة بهذا المرض. أجرى التفتيش الروتيني للحوم للكشف عن وجود الأكياس العدارية في الأحشاء الداخلية والعضلات.

كان مصدر الماشية المختارة من ست محليات في ولاية غرب دارفور وهي محلية الجنينة, محلية كرينك , سربا, جبل مون, بيضة ومحلية فوربرنقا . كان معدل انتشار المرض في كل الحيوانات 8.9 %. وكان معدل انتشار عدوى الأكياس العدارية وفقاً للمسالخ 10% في مسلخ الرياض و 7.6 % في مسلخ الجمارك. معدل انتشار الاكياس العدارية وفقا لعمر الحيوان هو 4.25% في الحيوانات الصغيرة و 12.1% في الحيوانات الكبيرة. وكان معدل انتشار الأكياس العدارية حسب البنس هو 8.7 % في الاناث. وكان معدل انتشار الأكياس العدارية والأكياس العدارية حسب سلالة الضأن هو 12.5 % في الضأن الحمري و 8.1 % في الضأن الصحراوي. أما بالنسبة لحالة الجسم فكان معدل انتشار المرض هو الضأن الصحراوي. أما بالنسبة لحالة الجسم فكان معدل انتشار المرض هو الخياس وفقاً للمناطق التي جاءت منها الحيوانات:15 % من محلية الجنينة, 13.5 % في فوربرنقا, 9.3 % من بيضة, 8.5 % من كرينك, و 8.2% من سربا ولم توجد اي إصابة في محلية جبل مون, كذلك معدل انتشار الاكياس العدارية وفقا لوجود شذونيات الحري كانت 33.3% في الحيوانات المصابة العدارية وفقا لوجود شذونيات اخري كانت 8.5% في الحيوانات المصابة

بالأنيميا, و 11.8% في الحيوانات المصابة بنزف في الاعضاء الحشوية و 8.1 % في الحيوانات التي لم توجد فيها شذونيات اخرى.

وجد ان هناك ارتباط بين مرض الاكياس العدارية وعمر الحيوان (قيمة P = 0.02).

اظهرت هذه الدراسة ان الكبد هو اكثر الاعضاء اصابة بالأكياس العدارية (14كيسة عدارية) في الكبد فقط, واثنين في الكبد والرئة معا وواحدة في الرئة فقط.

وكشف الفحص المجهري لعدد 17 كيسة عداريه ان من بينها 9 كيسة عقيمة, و 5 كيسة خصبة و 3 اكياس متكلسة.